

## 杨树试管苗嫩茎生根过程中内源IAA的免疫金银定位

董宁光<sup>1,2</sup>, 高英<sup>2</sup>, 王伟<sup>2</sup>, 尹伟伦<sup>1</sup>, 裴东<sup>2\*</sup>

<sup>1</sup>北京林业大学林学院, 北京 100083

<sup>2</sup>中国林业科学研究院林业研究所, 国家林业局森林培育重点实验室, 北京 100091

## Immunogold Silver Localization of Indole-3-acetic Acid (IAA) During the Rhizogenesis of *In Vitro* Poplar

Ningguang Dong<sup>1,2</sup>, Ying Gao<sup>2</sup>, Wei Wang<sup>2</sup>, Weilun Yin<sup>1</sup>, Dong Pei<sup>2\*</sup>

<sup>1</sup>College of Forestry, Beijing Forestry University, Beijing 100083, China;

<sup>2</sup>Key Laboratory of Silviculture of the State Forestry Administration, Institute of Forestry, Chinese Academy of Forestry, Beijing 100091, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (1183KB) [HTML](#) 1KB Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

**摘要** 生长素类物质在木本植物生根过程中发挥重要作用。杨树生根与生长素的关系及生根过程中内源激素的变化已有大量报道, 而生根过程中生长素的组织定位分析则尚未见报道。该文应用免疫化学分析方法对741杨(*Populus alba* × (*P. davidiana* × *P. simonii*) × *P. tomentosa*)嫩茎生根过程中内源IAA在组织中的分布进行了研究。结果显示, 741杨的嫩茎在无外源激素的1/2MS培养基上诱导10天后可生根, 14天后生根率达100%。诱导前, 嫩茎基部组织中几乎没有IAA信号; 诱导8天后, 嫩茎基部维管组织中有大量的IAA积累, 而且中部的维管组织中也有明显的IAA信号(主要分布在韧皮部和维管形成层); 10天后, 形成不定根原基, 此时IAA主要分布在根原基; 12天后, 根原基分化成不定根并突破表皮, IAA在不定根中的分布主要集中在根尖和中柱。该文对741杨的嫩茎生根过程中IAA的组织分布特点及运输途径进行了讨论。

**关键词:** 不定根 吲哚乙酸 免疫金银定位 741杨 嫩茎

**Abstract:** Endogenous auxin, or indole-3-acetic acid (IAA), plays a central role during root induction in woody plants. The relationship between auxin and root formation and the changes in levels of endogenous hormones in the rhizogenesis of poplar has been studied for many years, but the tissue-specific localization of auxin in rhizogenesis has not been reported. We investigated the distribution of endogenous IAA in shoots of poplar *in vitro* using immunocytochemistry during root induction. Poplar 741 shoots were rooted at day 10 of *in vitro* culture on 1/2 MS medium without exogenous growth regulators. The rooting rate was up to 100% at day 14. Before root induction, a weak signal was detected throughout the basal region of the freshly excised shoots. At 8 days after induction, a strong IAA immune reaction was observed in the vascular bundle tissues of the basal region of the shoots, and the vascular bundle tissues of the middle region also showed an IAA signal mainly distributed in phloem and vascular cambium. At 10 days after induction, the cells of the vascular cambium dedifferentiated and developed into visible root primordia, which bore a strong IAA signal. At 12 days after induction, the root primordia developed into adventitious roots and broke through the stem epidermis, with marked IAA signal detected in root tips and root vascular cylinder. We discuss the characteristics of tissue-specific distribution of IAA and the likely transport route during the rhizogenesis of poplar 741 shoots.

**Keywords:** adventitious root IAA immunogold silver localization poplar 741 shoots

Received 2010-11-12; published 2011-05-01

Fund:

生长素调控核桃等不定根发生的细胞学机制

Corresponding Authors: 裴东 Email: peigu@caf.ac.cn

引用本文:

董宁光, 高英, 王伟等. 杨树试管苗嫩茎生根过程中内源IAA的免疫金银定位[J] 植物学报, 2011, V46(3): 324-330

Ningguang Dong, Ying Gao, Wei Wang etc. Immunogold Silver Localization of Indole-3-acetic Acid (IAA) During the Rhizogenesis of *In Vitro* Poplar [J], 2011, V46(3): 324-330

链接本文:

<http://www.chinbullbotany.com//CN/10.3724/SP.J.1259.2011.00324> 或 <http://www.chinbullbotany.com//CN/Y2011/V46/I3/324>

### Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

### 作者相关文章

- ▶ [董宁光](#)
- ▶ [高英](#)
- ▶ [尹伟伦](#)
- ▶ [裴东](#)

